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Parlament de Laia de Nadal, rectora de la UPF, a l’acte de 
Nadal 2023 

 

Molt bon dia i gràcies a tots i a totes per venir, 

Gràcies també a l’Aula d’Escena, l’Orquestra de Cambra, El Cor de la 
UPF i a tots els qui heu fet possible aquest acte. I, sobretot, gràcies 
a l’Elisenda i el Roger per haver-se “deixat enganyar” per fer de 
presentadors i haver-nos fet somriure una estona.  
 
Avui no només celebrem l’arribada del Nadal, també finalitzem un any 
més. És un moment que vivim intensament perquè hem d’atendre 
qüestions d’última hora, quadrar números i tancar molts projectes 
que hem anat desenvolupant. Precisament, per això, és també un bon 
moment per fer balanç. 

Avui, però, no vull fer un balanç “clàssic” de tot allò que hem fet al 
llarg de l’any i que ja he detallat en altres ocasions. Si m’ho permeteu, 
voldria fer un balanç una mica diferent a partir de dos conceptes als 
quals, potser per vells o per coneguts, sovint no els hi fem el cas 
que es mereixen.  

Avui m’agradaria parlar del VALOR i dels VALORS d’una universitat. 
Del VALOR i dels VALORS que, crec, fan de la Fabra un èxit col·lectiu 
i un projecte pel qual mereix la pena treballar.  

Són idees que he anat madurant al llarg d’aquests darrers mesos i 
que, almenys en part, ja he compartit amb el meu equip. En l’acte 
d’avui, m’agradaria compartir-les també amb tots vosaltres.  
 
*** 
 
Sabeu que les universitats ens movem sempre en un delicat equilibri 
entre allò que volem ser i allò que la societat, aquells que ens miren 
des de fora, vol que siguem. Això evidentment condiciona com ens  
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valorem, però no defineix del tot quin tipus d’institució som, o el 
VALOR que tenim.  

Estic convençuda, de fet, que si féssim una enquesta o preguntéssim 
a les plataformes d’Intel·ligència Artificial sobre el VALOR de les 
universitats, la majoria de respostes identificarien un llistat de valors 
molt semblant, i formularien discursos amb un alt grau de 
coincidència. Per tant, això ens apropa, però no determina qui som.  

Per copsar millor quin és el nostre VALOR o, dit d’una altra manera, 
què justifica la nostra existència com a universitat, crec que cal que 
ens fixem en quines son les nostres prioritats i el nostre grau de 
coherència.  

És a dir, allò que ens defineix, allò que ens distingeix, és l’ordre de 
prioritats que establim i el grau de coherència entre allò que 
prediquem i allò que veritablement fem.  

Crec que és aquí, també, on està l’autèntic VALOR de la Fabra, en la 
nostra capacitat per saber prioritzar allò que tingui impacte, i en la 
nostra habilitat per fer de les nostres paraules accions significatives i 
útils per nosaltres i per tothom.  
 
*** 
 
Vist des d’aquesta perspectiva, el nostre VALOR està necessàriament 
lligat als nostres VALORS, els individuals de cadascun de nosaltres, i 
els que defensem com a col·lectiu. El llistat és ampli i ric, però 
permeteu-me que avui en destaqui tres, que en prioritzi tres.  
 
El primer, és al valor del compromís, un compromís amb el bé 
públic, i que voldria que acompanyés i donés sentit a totes les accions 
que fem les persones que treballem a la UPF.  

Una part central d’aquest compromís, d’aquesta forma de 
responsabilitat, passa per ser i formar a bons ciutadans. 

₋ Ciutadans que sàpiguen ser crítics de manera constructiva, amb 
una visió amplia i transdisciplinaria i que vulguin transformar. 
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₋ Ciutadans que siguin honestos, empàtics, cooperatius i que 
sàpiguen treballar amb equip, per sobre d’interessos individuals. 

₋ I sobretot, crec que ara més que mai, ciutadans que aprenguin a 
plantejar-se preguntes, i a contrastar la informació i les respostes.  

Per això em sembla fonamental que tots i cadascun de nosaltres 
celebrem i cuidem tant el nostre compromís, com el dels demés. 

És evident que aquest compromís és el motor que permet fer avançar 
el projecte de la nostra universitat i l’impulsa cap al futur, fins i tot 
més enllà de les expectatives que tinguem. 
 
Un segon valor important, lligat al compromís, és el valor de la 
vocació de servei públic. Com a institució pública tenim un deure 
amb la societat i, per tant, hem de retre comptes.  

Tinc la convicció que el què estem fent a la Fabra té molt sentit. Té 
sentit la UPF i el model d’universitat pública que som: intensiva en 
recerca, amb una docència innovadora i amb una visió de posar en 
valor la transferència del coneixement.  

Una universitat que se sap diferent i que lluita per mantenir-se 
diferent. Amb humilitat i amb orgull. Amb generositat i amb 
perseverança.  

I és per això que ens esforcem cada dia. Per tenir un impacte que 
millori la vida dels ciutadans i de la ciutat.  

La societat i tots nosaltres, no només mereixem una universitat amb 
aquest model, si no que l’hem d’exigir, hem de vetllar per ell i hem 
d’estar a l’alçada.  

I, sí, hem de reconèixer que la burocràcia, les rigideses normatives i 
altres condicions no sempre són les més idònies, però sense perdre 
de vista que allò que ens limita no és allò que ens defineix. Malament 
aniríem si fos així.  
 
Per últim, us voldria parlar del valor de la sensibilitat, un valor que 
no pot entendre’s sinó com una defensa del poder transformador de 
la cultura i el coneixement, dos pilars fonamentals d’aquesta 
universitat.  
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Així ho hem sentit en aquest acte amb els aniversaris de Miró, Picasso 
i Tàpies… I amb els textos llegits i la música interpretada, que són un 
exemple de punt de trobada entre disciplines.  

És també en aquests punts de trobada en què les parets de la 
universitat deixen de ser vistes com murs i esdevenen parts d’una 
arquitectura fluïda, que ens connecta amb el nostre entorn i que ens 
ajuda a identificar millor els nostres perfils i el sentit d’allò que som 
com a universitat.  

De fet, la nadala que veureu d’aquí uns moments s'inspira en l'art, i 
dibuixa una línia que l’uneix amb la universitat. I precisament, és aquí 
on torno a trobar el sentit del què fem. Cal seguir impregnant la 
nostra comunitat i els nostres alumnes dels valors i la curiositat.  
 
*** 
 
Per tot això, celebro molt que la nadala d’enguany hagi estat 
elaborada per l’Elsa Reig, una alumni de la nostra Facultat de 
Comunicació. Perquè al final, vull pensar que impregnem el nostre 
segell a tots aquells qui estudien, treballen o interactuen amb la UPF. 
I que d’alguna manera, això també ens acosta a la missió de fer bons 
ciutadans. 
 
Arribo al final. Han estat unes paraules més aviat reflexives que 
nadalenques. Per compensar-ho, a la sortida, després de veure la 
nadala, tindrem un aperitiu amb neules i torrons i un petit obsequi. 

Només em queda desitjar-vos un bon Nadal, desitjar que el 2024 sigui 
l’any per la pau, i que seguim fent de la UPF una universitat plena de 
sensibilitat, servei públic i compromís, plena de valors i de valor. 
Gràcies a tots per fer-ho possible. 

 

 


